اختُتمت مساء يوم الخميس (18 مايو) أعمال الاجتماع الثالث للشبكة الاكاديمية للحوار التنموي الذي نظمته جامعة قطر بالتعاون مع لجنة الأمم المتحدة الاقتصادية والاجتماعية لغربي آسيا (الإسكوا) وجامعة القدس. ويعد الاجتماع السنوي إحدى مبادرات الشبكة الأكاديمية للحوار التنموي (ANDD) الهادفة إلى مناقشة وتشجيع المواضيع/التوجهات والأفكار الجديدة في تحليل المنظمات الإقليمية والقضايا السياساتية برؤية اكاديمية، مع تسليط الضوء على الفجوات في استراتيجيات تحقيق أهداف التنمية المستدامة في المنطقة.
وتسعى الشبكة الأكاديمية للحوار التنموي من خلال هذا الاجتماع في نسخته الثالثة، والذي يعقد تحت عنوان "قصص نجاح في دمج أهداف التنمية المستدامة في التعليم والبحث والممارسة" إلى إشراك فئات مختلفة من باحثين وطلبة وموظفي الأمم المتحدة والجهات ذات العلاقة، لمناقشة الجوانب المختلفة للموضوعات محل البحث وذلك باعتبار المناقشة أداة فعالة لمعالجة القضايا والموضوعات من وجهات نظر مختلفة، بجانب أنها تفتح مجالاً خصباً لتبادل الأفكار والرؤى والحلول خاصة بما يتعلق بالمواضيع المختارة التي بُنيت وفق التحديات الإقليمية والبرامج الإقليمية التابعة لمنظومة الأمم المتحدة، والتي تؤدي  الى التأثير في صنع القرارات بالإضافة الى الإنتاج الاكاديمي البحثي .
وقد شهد الاجتماع العديد من الكلمات واللقاءات والجلسات النقاشية بمشاركة نخبة من المتحدثين من دولة قطر وخارجها، والتي تناولت مختلف المحاور التي تضمنتها أجندة المؤتمر بشأن أهداف التنمية المستدامة مثل التعليم والبحث والممارسة وصلتها بأهداف التنمية المستدامة، كذلك دور القطاع الخاص في تطبيق أهداف التنمية المستدامة، وأيضا البحث في كيفية خدمة المنظمات الحكومية وغير الحكومية لأهداف التنمية المستدامة.
كما استُعرضت في نهاية الاجتماع قصص من الواقع وملخص عن النسخة الأولى من سلسلة الأوراق البحثية التابعة للشبكة وكذلك الاعلان عن النسخة الثانية من سلسلة الأوراق البحثية التابعة للشبكة.
واشارت الاستاذة الدكتورة مريم المعاضيد نائب رئيس جامعة قطر للبحث والدراسات العليا " وضعت دولة قطر التنمية المستدامة ضمن جميع استراتيجيات التنمية الوطنية المتعاقبة، وانجزت الدولة نهضة نوعية في مختلف المجالات، ولازالت المبادرات تتوالى وتواكب مسيرة الرؤية الوطنية ٢٠٣٠، كما تدرج جامعة قطر الاستدامة في برامجها وانشطتها وهي تتعاون مع العديد من الجهات الداخلية والخارجية بهذا الخصوص، بما فيها منظمة الامم المتحدة، ولنا في الشبكة الاكاديمية للحوار التنموي خير مثال"
وفي كلمة لها قالت د. إلهـام الخطيب، عميـد البحـث العلمـي، جامعة القدس: "لقد أحرَزَتْ الدولُ العربيةُ تقدمًا كبيرًا في معظمِ أهداف التنمية المستدامَةِ خلال العقودِ القليلة الماضية، مثل مكافحةِ الفقر، وتحسينِ جودةِ التعليمِ والصحةِ والمساواةِ بين الجنسينِ والنموّ الاقتصادي. ومع ذلك، تبقى التحدياتُ قائمةً، خاصة في الدول المتأثّرة بالنزاعات".
وتحدث سعادة السيد خليفة بن جاسم الكواري، المدير العام لصندوق قطر للتنمية، في كلمته قائلا: " تشمل أجندة 2030 الصادرة عن الأمم المتحدة عدد كبير من الأهداف التي تسعى للقضاء على الفقر وتعزيز التنمية الاقتصادية الشاملة والعادلة، وتحقيق المشاركة المجتمعية والاستدامة البيئية. وتترابط أهداف التنمية المستدامة بعضها ببعض وبالتالي فإن أي نجاح أو إخفاق بأي منها يؤثر بدوره على فرص تحقيق الأهداف الأخرى. "
وتحدث سعادة الدكتور سالم المالك، مدير عام منظمة العالم الإسلامي للتربية والعلوم والثقافة (الإيسيسكو)، قائلا: "حقيقة أن هدف التنمية المستدامة ظل هدفا واحدا رغم تعدد سبل الوصول إليه فتحسين ظروف المعيشة لكل فرد في المجتمع وتطوير وسائل الإنتاج وأساليبه، وإدارتها بطرق لا تستنزف موارد كوكبنا ظل هو الهدف الذي تتساوق نحوه قوافل الأفكار والمهام، منذ إقرار خطة التنمية المستدامة عام ٢٠١٥".
يشار إلى أن الشبكة الأكاديمية للحوار التنموي، التي أطلقت مؤخراً، تضم حالياً 36 عضواً من الجامعات والمؤسسات التعليمية على مستوى المنطقة العربية والعالم، ومن ضمنها جامعة قطر ولجنة الأمم المتحدة الاقتصادية والاجتماعية لغربي آسيا (الإسكوا)، وبدعم من المجلس الأكاديمي المعني بمنظومة الأمم المتحدة (ACUNS).
وتركز الشبكة على خلق عملية تشارك فكري بهدف سد فجوة المعرفة الوطنية وتكريس الخبرات الأكاديمية والنتائج العلمية لدعم التقدم نحو التنمية المستدامة على المستويين الوطني والإقليمي في العالم العربي.

The Academic Network for Development Dialogue (ANDD) Third Annual Meeting was held on Thursday 18 May 2023, and was organized by Qatar University in collaboration with the United Nations Economic and Social Commission for Western Asia (ESCWA) and Al-Quds University, under the umbrella of the ANDD initiatives. It aimed at discussing and encouraging topics / directions, and fresh perspectives on regional organizations and policy concerns from an academic point of view, as well as gaps in regional strategies for achieving sustainable development goals.
The ANDD meeting was held under the title "Success Stories in Incorporating SDGs in Education, Research, and Practice", and involved different categories of researchers, students and United Nations staff, discussing various aspects of the designated topics. The discussion being an effective tool for addressing issues and topics from various perspectives, as well as opening a fertile field for the exchange of ideas, visions, and solutions. Particularly with regard to the selected topics that were built in accordance with regional challenges and regional programs of the United Nations system, which will lead to the production of research articles published in international journals in the future.
The meeting witnessed many speeches, meetings and discussion sessions with the participation of a group of speakers from the State of Qatar and abroad. Which dealt with the various axes included in the conference agenda such as education, research, practice, and its connection to the sustainable development goals. As well as the role of the private sector in implementing the sustainable development goals, as well as on how inter- and non-governmental organizations serve these goals.
By the end of the meeting, reviewed stories from reality and a summary of the first edition of the ANDD paper series were presented, as well as the announcement of the paper series second edition.
Prof. Mariam Al-Maadeed, Vice President of Qatar University for Research and Graduate Studies, pointed out "The State of Qatar has put sustainable development within all successive national development strategies that the state has achieved a qualitative renaissance in various fields and initiatives and continuing to keep pace with the path of the National Vision 2030. Qatar University embraces sustainability in its programs and activities. It also, cooperates with many internal and external parties in this regard, including The United Nations Organization, and the Academic Network for Development Dialogue (ANDD) is the best example.”
Dr. Elham Kateeb, Dean of Scientific Research, Al-Quds University (AQU), stated, “Arab countries have made significant progress in sustainable development goals over the past few decades, such as combating poverty, improving the quality of education and health, gender equality and economic growth. However, challenges remain, especially in conflict-affected countries.”
His Excellency Mr. Khalifa bin Jassim Al Kuwari, Director General of the Qatar Fund for Development, said in his speech: "The 2030 Agenda issued by the United Nations includes a large number of goals that seek to eradicate poverty, promote comprehensive and equitable economic development, and achieve community participation and environmental sustainability. Development goals are interrelated. Therefore, any success or failure of any of them in turn affects the chances of achieving the other goals.”
[bookmark: _GoBack]His Excellency Dr. Salem Al-Malik, Director General of the Islamic World Educational, Scientific and Cultural Organization (ICESCO), said: "The goal of sustainable development remained one goal despite the multiple ways to reach. Which is, improving the living conditions of every individual in society, developing means and methods of production, and managing them in ways that do not exhaust the resources of our planet have been the goal towards which convoys of ideas and tasks have been converging, since the adoption of the sustainable development plan in 2015.”
It is noteworthy that the Academic Network for Development Dialogue (ANDD), which was launched recently, currently includes 36 members from universities and educational institutions at the level of the Arab region and the world, including Qatar University and the United Nations Economic and Social Commission for Western Asia (ESCWA), with the support of the Academic Council of the United Nations (ACUNS). 
The ANDD focuses on creating an intellectual sharing process with the aim of bridging the national knowledge gap and devoting academic expertise and scientific results to support progress towards sustainable development at the national and regional levels in the Arab world.

